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 ۳.۳ میلیارد تن؛ 
 ذخیره قطعی 
سنگ آهن ایران

واپسین گزارش طرح جامع فولاد نشان می دهد که میزان 

ذخایر قطعی سنگ آهن کشور، ۳.۳ میلیارد تن است. این 

گزارش در نشست تخصصی شرکت ملی فولاد، ارایه شد.

بر اساس مطالعات انجام شده، ۳۸ درصد تولید سنگ آهن 

جهان متعلق به استرالیا است که ایران در رده بندی جهانی 

بــا ذخیــره ۳.۳ میلیــارد تنی در ردیف نهم جهان قــراردارد. از 

ایــن مقــدار ذخیــره یــک میلیــارد و ۵۰۰ میلیون تــن آن دارای 

محتوای آهن است. طبق این گزارش؛ تا افق ۱۴۰۴ و میزان 

برنامــه مصــرف ســنگ آهــن، ۱.۲ میلیــارد تــن ذخیــره وجود 

خواهد داشــت. در این گزارش تاکید شــده اســت که ذخیره 

۲میلیــارد تنــی تا ۲۳ســال پس از افــق ۱۴۰۴، صنایع فولادی 

کشور را تغذیه خواهد کرد.
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نهیب رئیس اتهق کمرهن خام هاه

 کاهش ۴۳ درصدی 
صادرات استان کرمان

نایب رئیس اتاق کرمان گفت: صادرات استان کرمان 
در ســه ماه نخســت ســال جاری در مقایســه با مدت 
مشــابه ســال گذشــته ۶۲۶ میلیــون دلار بــوده که ۴۳ 

درصد کاهش یافته است.
جلیل کاربخش در نشست جمعی از بازرگانان استان، 
فعــالان انجمــن ملــی پســته و هیــات مدیــره اتحادیــه 
صادرکننــدگان خشــکبار ایــران افزود:کاهــش میــزان 
صــادرات در حالــی اتفــاق افتــاده کــه در مــدت مذکور 
واردات بــه اســتان ۷۴۶ میلیــون دلار معــادل بــوده و 
۶۰۶ درصد افزایش یافته است. وی بیان کرد:کاهش 
تولید و مشــکل تامین محصول، مشــکلات مربوط به 
تعهدات ارزی، بازخواست برخی حق العملکاران توسط 
دســتگاه های نظارتی و ... از جمله موارد عدم تمایل 

صادرکنندگان برای انجام صادرات بوده است.
کاربخــش ادامــه داد: اســتان کرمان بــه زودی میزبان 
رئیس جمهوری و هیات همراه خواهد بود و از استاندار 
کرمان درخواست شده مسئله برگشت ارز حاصل از 
صادرات محصولات کشاورزی را در نشست های این 
سفر بررسی و مصوبه ای برای رفع مشکلات اخذ شود.

در ادامــه این نشســت رئیــس اتحادیه صادرکنندگان 
خشکبار ایران با اشاره به مشکلات صادرات خشکبار 
از جمله تامین محصول، فرآوری، خرید و فروش، نحوه 
انتقــال پــول، تحولات صادراتی، برگشــت پول و حمل 
و نقل بیان کرد: در ســه ماه گذشــته همزمان با آغاز 
فعالیت هیات مدیره جدید این اتحادیه همه موارد را 
پیگیــری کردیــم کــه امیدواریم نتایــج لازم رقم بخورد. 
حســین جوانبخــش اظهــار کــرد: پیگیــری هــا در مورد 
بازگشت ارز حاصل از صادرات تا جایی پیش رفته که 

به نظر می رسد بتوان بحث تهاتر را جایگزین کرد.
وی ادامــه داد: برنامــه ریــزی هــای لازم بــرای برگــزاری 
دوره ها و سمینارهای آموزشی برای صادرکنندگان در 
مسائل مختلف به ویژه مالیاتی در حال انجام است. 
جوانبخش تصریح کرد: هر چه گروه ها و تشکل های 
صادراتی انواع خشکبار مانند پسته، کشمش، انجیر و 
...به یکدیگر نزدیک تر شوند و هم افزایی ایجاد کنند، 
بهتر می توان مسائل صادراتی این بخش را پیگیری و 

مشکلات را برطرف کرد.
به گزارش روابط عمومی اتاق کرمان،رئیس کمیسیون 
کشــاورزی اتــاق کرمــان نیــز در ایــن نشســت گفــت: 
گاهــی اوقــات فاصلــه بیــن باغــداران و صادرکنندگان 
از  نادرســتی  تصــورات  باغــداران  و  شــود  مــی  زیــاد 
صادرات و صادرکننده دارندکه باید برای این موضوع 
چــاره اندیشــی شــود. ســیدمحمدرضا ترابــی موســوی 
خاطرنشان کرد: گاهی اوقات برداشت های نادرست 
کشاورزان و اطلاع رسانی های اشتباه در فضای مجازی 
موجب عدم عرضه محصول و در نهایت فروش آن به 
قیمت پایین می شود که باید باغداران نسبت به این 

موارد بسیار آگاه باشند.
گفتنی است در این نشست جمعی از صادرکنندگان 
خشــکبار مشــکلات رفــع تعهــد ارزی و موضــوع باقــی 
مانــده ســموم در محصــولات صادراتــی را از مهمترین 

مسائل صادرات این حوزه عنوان کردند.

هآتهوره »کمرهن سیدکس شش ش«؛

سرمایه گذاری در احداث 
نیروگاه های خورشیدی

در نشســت اندیشــکده انــرژی اتــاق بازرگانــی کرمان، 
ســرمایه گذاری احــداث چنــد نیــروگاه خورشــیدی بــا 

ظرفیت ۳۵۰ مگاوات در کرمان بررسی شد.
این نشســت با حضور ســیدمهدی طبیب زاده رئیس 
و عبــاس جبالبــارزی عضــو هیات رئیســه اتــاق کرمان 
و حســین مهرابــی معــاون هماهنگــی امــور اقتصــادی 
استانداری کرمان و جمعی از فعالان اقتصادی برگزار 
شــد. پــس از برگــزاری همایــش معرفــی فرصــت های 
ســرمایه گذاری اســتان کرمان )کرمــان آیدکس۲۰۲۲( 
ســرمایه گذارانــی بــرای ســرمایه گــذاری از پــروژه های 
مختلف استقبال کردند که در راستای تسهیل سرمایه 
گــذاری در کرمــان، ایــن نشســت بــا ســرمایه گــذاران 

احداث نیروگاه خورشیدی برگزار شد.
 در این نشست رفع موانع سرمایه گذاری در این مورد 
بررسی و پیشنهادهای لازم برای احداث چند نیروگاه و 
تولید برق برای ارسال به سازمان انرژی های تجدیدپذیر 

و بهره وری انرژی برق)ساتبا( تهیه شد.
به گزارش روابط عمومی اتاق بازرگانی کرمان،سرمایه 
گذاران در این نشســت خواســتار تســهیل در شــرایط 
دشــوار شــرکت در مناقصــه و اخــذ ضمانتنامــه هــای 
ســنگین از ســرمایه گذار در ســاتبا شــدند و همچنین 
پرداخــت بــه موقع هزینه برق خریداری شــده توســط 
وزارت نیــرو و جبــران تاخیرهــا بــا پرداخت جریمه های 
تصاعــدی، پیشــنهاد دیگــر ســرمایه گــذاران در ایــن 

رابطه بود.
 گفتنی اســت مقرر شــد موارد و پیشــنهادهای مطرح 
شده از طریق استانداری کرمان در سطح ملی مطرح 
و پیگیری شود.سرمایه گذاران مذکور احداث نیروگاه 
در ســه منطقــه رایــن، زرنــد و بــاغ چمــن بــم را مدنظر 

قرار داده اند.

به هدف تحکیم ارتاهط صرع  و هانشگها

دفتر همکاری  های مس 
سرچشمه و دانشگاه ولی عصر 

راه اندازی شد
دفتر همکاری های مشــترک مجتمع مس سرچشــمه 
بــا  رفســنجان و دانشــگاه ولی عصر)عــج( رفســنجان 
هــدف گســترش و تحکیــم ارتباط صنعت و دانشــگاه 

راه اندازی شد.
در حاشیه دیدار مهندس حسین احمدی، مدیر مجتمع 
مس سرچشمه رفسنجان، حجت الاسلام والمسلمین 
حســین جلالــی، نماینــده مــردم رفســنجان و انــار در 
مجلس شــورای اســلامی، حجت الاسلام والمســلمین 
اصغر عسکری، امام جمعه این شهرستان، محمدرضا 
رحمانــی، معــاون برنامه ریــزی و توســعه فرمانــداری 
مدیــر  مومن آبــادی،  محمــودی  محمــد  رفســنجان، 
تحقیق و توســعه مجتمع مس سرچشــمه رفسنجان، 
وحیــد امیــری، مدیــر آمــوزش و تجهیز نیروی انســانی 
ایــن مجتمــع بــا رضــا رنجبر کریمــی، رئیس دانشــگاه 
ایــن  مســئولان  ســایر  و  رفســنجان  ولی عصر)عــج( 
دانشــگاه، دفتــر همکاری های مشــترک مجتمع مس 
ولی عصر)عــج(  دانشــگاه  و  رفســنجان  سرچشــمه 

رفسنجان افتتاح شد.
 در این دیدار مدیر مجتمع مس سرچشمه رفسنجان 
ضمن ابراز امیدواری نسبت به افزایش همکاری های 
دانشــگاه  و  رفســنجان  سرچشــمه  مــس  مجتمــع 
ولی عصر)عج( رفســنجان از پیگیری این مجتمع برای 
اخــذ مجوزهــای لازم در جهــت توســعه همکاری هــای 

صنعت مس و دانشگاه خبر داد.
بــه گــزارش روابط عمومــی مجتمــع مــس سرچشــمه 
رفســنجان،رئیس دانشــگاه ولی عصر)عج( رفســنجان 
هم ضمن ارائه گزارشی از دستاوردهای این دانشگاه، 
گفت: مجوز احداث پردیس علم و فناوری کسب شده 
است که امیدواریم بتواند زمینه ای برای ارتقای سطح 
همکاری ها با مجتمع مس سرچشمه رفسنجان باشد.
در ادامه این دیدار دفتر همکاری های مشترک مجتمع 
مس سرچشــمه رفســنجان و دانشــگاه ولی عصر)عج( 
رفســنجان راه اندازی شــد. گفتنی اســت این دفتر که 
در محــل معاونــت پژوهشــی دانشــگاه ولی عصر)عج( 
رفســنجان راه انــدازی شــده، قــرار اســت محــل حضور 
و ارتبــاط مســتمر مدیــران مجتمــع مــس سرچشــمه 
رفسنجان با اساتید، پژوهشگران و افراد صاحب ایده 

برای توسعه همکاری های مشترک باشد.

 آهم »بمهآیم« و »نگهر« 
رشخص ری  گه؛

 تقسیم عوارض وصولی
 از »فولاد سیرجان ایرانیان«

معاون هماهنگی امور عمرانی استاندار کرمان گفت: 
بنابه مصوبه شورای برنامه ریزی استان، کارخانه فولاد 
سیرجان ایرانیان در حریم شهر بردسیر قرار گرفت، اما 
ابلاغ مصوبه منوط به آن اســت که عوارض و مزایای 
این قرارگیری میان شهرستان های نگار و بردسیر و به 

تناسب تقسیم شود.
بــه گــزارش پایــگاه اطلاع رســانی اســتانداری کرمــان، 
ســیدمصطفی آیت الهی موسوی در خصوص اختلاف 
قرارگیــری کارخانــه فــولاد ســیرجان ایرانیــان در حریــم 
بردسیر یا نگار گفت: شهرداری  نگار به طرح وارد کردن 
کارخانــه فــولاد ســیرجان ایرانیان به حریم بردســیر به 
دلیل نزدیکتر بودن به نگار معترض است، اما براساس 
طرح جامع شهر بردسیر، بخشی از این کارخانه قبلا در 

محدوده شهری بردسیر قرار داشته است.
وی بیان داشت: با مصوبه شورای برنامه ریزی استان، 
مابقــی کارخانــه فولاد ســیرجان ایرانیان نیــز در حریم 
شــهر بردســیر قــرار گرفت، اما ابــلاغ مصوبه منوط به 
آن اســت کــه عــوارض دریافتــی و حق و حقوق ناشــی 
از ایــن قرارگیــری میان شهرســتان های نگار و بردســیر 

تقسیم شود.
موســوی افــزود: ایــن توافــق بایــد با حضور مســئولین 

محلی و نماینده محترم نهائی شود.

به آمرهیه وذاری   ش ریلیهره ریهلی انجه   د؛

 برق رسانی 
 به معادن مس 

چشمه خضر پلنگی
پروژه برق رسانی به معادن مس چشمه خضر پلنگی 
کرمــان بــا ســرمایه گذاری ۲۰۰ میلیــارد ریالــی ایمیدرو 
بــه بهره بــرداری رســید. ایــن طــرح در راســتای توســعه 

زیرساخت های معادن بخش خصوصی اجرایی شد.
خــط کامــل ۲۰ کیلوولت دو مداره هوایی معادن مس 
چشــمه خضر پلنگی در شهرســتان رفســنجان استان 

کرمان طراحی، تامین تجهیزات و اجرا شده است.
بسترسازی برای بهره برداری از چهار معدن شهرستان 

رفسنجان
ایــن پــروژه امــکان بهره برداری از چهار معدن را فراهم 
خواهد کرد و در رونق اشتغال این منطقه کم برخوردار 

تاثیر به سزایی دارد.
طــرح ایجاد زیربناهــای لازم در معادن بزرگ و مناطق 
معدنی کشور از مجموعه های تحت پوشش ایمیدرو 
)ســازمان توســعه و نوســازی معادن و صنایع معدنی 
ایران( به شمار می رود که هدف از تشکیل آن ایجاد، 
تکمیل و توسعه زیرساخت های بخش معدن و صنایع 

معدنی است.

 کیدا پژوهش یک صهحب نظم اجت هعی به رحگری  رسهله سب هر ایمان؛

 تقدم »سرمایه گذاری اجتماعی« 
بر راه حل تکنولوژیک

اقتصــهه کمرــهن: »ذي نفعــان آب زيرزميني« يكنواخت نيســتند. 
آنها از ميزان اثرگذاري و اثرپذيري متفاوتي برخوردارند. اين تفاوت 
ضرورت رويكردهاي مشــاركتي در توســعه پايدار را فراهم مي كند 
چراكــه بايــد براســاس نيــاز هــر آبخــوان، نــوع ذي نفعان و شــرايط 
آنها تصميم گرفت. هم اكنون در حوزه تغييرات اقليمي ســرمايه 
گــذاري در حــوزه اســتارت اپ بســيار فعــال اســت هرچنــد كه بايد 
فراتر از اين باشــد. اما پيش از جســت و جوی راه حل تكنولوژيك 
براي حل مسئله آب، بايد به دنبال توانمند كردن نهادهاي مدني 
) مبتنــي بــر محــدوده آبخــوان( باشــيم تا آنهــا بتواننــد اطلاعات و 
درخواست هايشــان را بــه درســتي ارائــه دهنــد. در ايــن وضعيــت 
ســرمايه گــذاري اجتماعــي بــه مثابــه اهرمــي بــراي توانمندســازي 
ايــن گروه هــاي كوچــك خواهد بود و در نهايــت پلي براي ارتباط با 

تكنولوژي خواهد شد...
آنچه در ادامه خواهد آمد نتايج پژوهش رساله دكتری سيده بهار 
زندرضوي دانش آموخته ارتباطات است كه حاصل دو سال تجربه 
كاري خود با پروژه مديريت مشاركتي و سازمان يابي انجمن آب را 
در پنل تخصصي آب در همایش معرفی فرصت های سرمایه گذاری 
استان کرمان)کرمان آیدکس( ارایه کرد. این پنل تخصصی با حضور 
مدیــران آب منطقــه اي کرمــان و صاحبنظــران و كارشناســان این 
حوزه در دانشگاه تحصیلات تکمیلی و پیشرفته کرمان )هایتک( 
و بــه میزبانــی اتــاق بازرگانــی کرمان برگزار شــد. اعضاي این پنل، 
دكتــر ارشــدي، دكتر روزبهاني، دكتــر جلال كمالي، دكتر گلكار و 

دكترسيده بهار زندرضوي بودند. 
دکتــر بهــار زندرضــوي در ایــن پنل،همچنیــن پيشــنهاد خــود را در 
مورد فرصت های  سرمايه گذاري با توجه به شرايط تاريخي ايران 

مطرح كرد. 
وي صحبت خود را با معرفي مفهوم ذي نفعان آب و نحوه نگرش 
بــه آنهــا آغــاز كــرد. او گفت:» دليل اين كه مــي خواهم از مفهوم 
ذي نفــع يــا گــرودار شــروع كنــم اين اســت كه به نظر مي رســد در 
كشــور ما تمايل زيادي به يكنواخت ديدن ذي نفعان وجود دارد. 
مســئولان آب منطقــه اي از ذي نفعــان بــه عنــوان مصرف كننــده 
صحبت مي كنند و سياستمداران از»مردم« نام مي برند اما اين 
مردم مصرف كننده، توده بي شكلي هستند كه جزئياتي ندارند. 
درحالــي كــه ذي نفعــان مي توانند افراد، گروه يا ســازمانی باشــند 
كه داراي علايق و يا ســهمي در موضوعات مربوط به آب هســتند 
و توانايي تاثيرگذاري مثبت يا منفي بر نتايج دارند. ذي نفعان به 
لحاظ سن، مالكيت، تحصيلات و... از تنوع برخوردارند. متاسفانه 
در كشــور ما مجموعه تفاوت هاي ذي نفعان به رســميت شــناخته 
نمي شــود. در نتيجــه مديريــت پايــدار، عادلانــه و يكپارچه آب نیز 

ناممكن مي شود«. 
وی تصریح کرد:»در طول تاريخ توسعه نيز تمايل به نگرش از بالا 
به پايين، يكســان پنداري و ايزوله ديدن مخاطبان توســعه وجود 
داشته است اما با پيشرفت ارتباطات نظريات جديدي شكل گرفت 
كه منتقد رويكردهاي از بالا به پايين بودند. نظرياتي كه به توسعه 
مشاركتي معروف هستند و پروژه هاي دستوري توسعه را در همه 
جهان به چالش كشيده اند چون به نظر مي رسيد اين پيام هاي 
خوب توسعه ) چه از سوي غرب،چه از سوي دولت مركزي( در پي 
حفظ قدرت صاحبان رســانه هســتند. پروژه هاي توسعه با نگرش 
بالا به پايين تمايل دارند به جاي حل مسئله به شكل ساختاري 
ضعف فردي را سرزنش كنند. براي مثال يك جمله بسيار آشنا در 
اين حوزه »مردم نسبت به صرفه جويي در مصرف آب سهل انگار 
هستند.« به جاي توجه به اين نكته توجه شود كه در كشور ما آب 
شرب از آب مصرفي جدا نيست و يا امكان استفاده مجدد از آب 
خاكستري فراهم نمي شود، يا »كشاورزان نسبت به استفاده از 
تكنولوژي براي بهينه كردن مصرف آب ناآگاه هستند.« به جاي اين 
كه به اين نكته توجه شود كه استفاده از تكنولوژي براي بسياري 
خــرده مالــكان مقرون به صرفه نيســت و بهره مندي از تكنولوژي 
نيازمنــد كار جمعــي اســت. در درون ايــن نظريه ايــده مبني براين 
وجود داشت كه صاحب قدرت بهتر مي داند كه مسير توسعه از 

كدام سو مي گذرد و بقيه مردم نادان هستند«. 
دكتر ســيده بهار زندرضوي در ادامه به معرفي نتايج رســاله خود 
پرداخــت. زندرضــوي، ذي نفعــان را براســاس نگرششــان به حفظ 
منابع آب زيرزميني دســته بندي كرد و گفت:» به نظر مي رســد 
روايت ذي نفعان در منطقه مورد مطالعه يعني دشــت رفســنجان 
از يكپارچگي برخورددار نيست و هركس از زاويه به تعريف زمينه، 
علت ها، راهبردها و پيامدهاي از دست رفتن منابع آب زيرزميني 
مي پردازد«. زندرضوي چهار روايت را كه شــامل روايت طرفداران 
بازار، طرفداران دولت، طرفداران تكنولوژي و طرفداران مشاركت 
معرفي كرد و ضمن نقد هر كدام از اين روايت ها با دقت بيشتر 
روايت طرفداران تكنولوژي را مورد توجه قرار داد. بر این اساس، 

طرفــداران تكنولــوژي يــا عنوانــي كــه در تــز دكتــر زندرضــوي آن را 
»جبرگرايــي تكنولوژيــك« ناميــده مي شــود، طيف گســترده اي از 
كســاني هســتند كه راه حل هر چيزي را در تكنولوژي مي بينند. 
در روايت اين گروه مهم نيســت مالك، بهره بردار آب كيســت يا 
حكمراني آب در تســلط كدام بازيگر )دولت يا بازار( اســت. مهم 
ايــن اســت كــه تكنولوژي به يقيــن راهي براي مسائلشــان خواهد 
يافت. آنها در مسير تحولات تاريخي آب اين گونه بيان مي كنند 
كه يك بار تكنولوژي ما را با ظهور موتور پمپ و چاه عميق نجات 
داده است اما كشاورزان با بي مسئولیتي و ناآگاهي، روش سنتي 
را ادامه دادند و اين وضعيت را به وجود آوردند؛ در نتيجه  دوباره 

نيازمند تكنولوژي هستيم كه مردم را نجات دهد. 
زندرضــوي بــا تاكيــد بــر ايــن كه هر كــدام از روايت ها در جلســات 
بحث گروهي مورد نقد قرار گرفته اند به موانع ساختاري كه روايت 
طرفداران تكنولوژي با آنها مواجه است، پرداخت و اظهار داشت:» 
به نظر مي رسد بهره برداري از تكنولوژي نيازمند تمكن مالي است 
كه همه از آن برخوردار نمي شــوند. مثلا تكنولوژي انتقال شــامل 
حال صنعت مي شود اما كشاورزي نه. يا تكنولوژي آبياري قطره اي 
شــامل حــال بــزرگ مالــك مي شــود اما خــرده مالكان نه. بســياي 
مواقع تكنولوژي وارد شــده مناســب شــرايط منطقه نيست، براي 
مثال تكنولوژي آبياري قطره اي در سيستم آب شور با  EC هشت 
هزار پاســخگو نيســت و در همين كرمان بســياري از مناطق مثل 
شهرستان انار و رفسنجان با اين چالش رو به رو هستند. بسياري 
مواقــع تكنولوژي مناســب اســت ولي براي به كارگيــري آن بايد به 
طور جمعي به كار گرفته شود تا نتيجه مورد نظر را داشته باشد 

و هزينه هاي استفاده از آن كاهش يابد.
وي با مقدمه اي از روايت ها در همايش فرصت  هاي سرمايه گذاري 
در كرمان موضوع آب را مســئله قابل ســرمايه گذاري مي داند و با 
ارجــاع بــه مطالعــات و تجربــه جهاني نشــان مي دهد مــي توان در 

حوزه »تغييرات اقليمي« سرمايه گذاري كرد.
زندرضــوی بیــان کــرد: »پروژه هــاي بســياري در جهــان بــا تكيــه بر 
اســتارت آپ، ســعي در اصــلاح وضعيتــي دارنــد كــه بــا صنعتــي 
شــدن جوامــع و گرمايــش زميــن بــه وجــود آمده اســت. امــا آنچه 
كــه قابــل توجــه اســت مســئله نوع ســرمايه گذاري اســت. درحال 
حاضر در جهان شكاف عظيمي بين ميزان سرمايه گذاري بر روي 
تكنولوژي به ويژه انرژي هاي پاك و ســرمايه گذاري روي مشــاركت 
جوامــع محلــي وجــود دارد. به طور مثال در ســال گذشــته به طور 
جهاني ۵۰۰ ميليارددلار روي فناوري كاهش كربن دي اكسيد در 
اتمسفر سرمايه گذاري شده است. اما دقيقا درهمين بازه زماني، 
سازمان هاي غيردولتي كه روي مسئله تغييراقليمي كار مي كردند 
.۲۰۲1 Dec  :كمتر از نه ميليارد دلار بودجه دريافت كردند.): منبع
TED. Dawn Lippert( درحالــي كــه بــراي حــل مســئله تغييرات 
اقليمــي بايــد ســرمايه گذاري تكنولوژيــك بــر روي انرژي هــاي پاك 
افزايش يابد، فاصله اين سرمايه گذاري از آنچه با سرمايه گذاري 

اجتماعي وجود دارد نابخشودني است«
وی تاکید کرد:اين خوش بيني در بســياري از نخبگان وجود دارد 
كــه تكنولــوژي دوبــاره بــه نجات بشــر از تغييــرات اقليمي و حفظ 
منابع آب خواهد آمد. زندرضوي، سرمايه گذاري و توجه ويژه به 

تكنولوژي را در كنار نبود سرمايه گذاري اجتماعي را خطري براي 
آينــده ايــران معرفي کرد. وي معقتد اســت:»اين مشــابه اتفاقي 
است كه يكبار برسر قنات ها آمده است. تكنولوژي واردشد و راه 
حل سريع و آساني براي كاهش موجودي منابع آب در خشكسالي 
هاي دهه سي و چهل ارائه داد. جوامع محلي ايران توجه دقيقي 
بــه قوانيــن قنــات هــا نداشــتند، شــرايط منابــع آب زيرزميني در 
ايران را نمي شــناختند و از تكنولوژي جديد چاه عميق و  قوانين 
موتــور پمــپ و تاثيــر آن منابــع آب زيرزميني نيــز آگاه نبودند. به 
طور دقيق تر همان طور كه در كتاب » حقوق آب در فلات ایران 
در بســتر تحــولات اقتصــادی و اجتماعی« نوشــته مرحوم مهدي 
آگاه ذكر شــده اســت، شــاه از شــكل گيري هر نوع تشكل مدني 
كه قادر باشــد در عرصه كشــاورزي فعاليت كند جلوگيري كرده 
بود. در نتيجه هيچ تشكل غيردولتي وجود نداشت كه با رويكرد 
بي طرفانه دغدغه اثرات تكنولوژي در مناطق فلات مركزي ايران 

را داشته باشد«. 
زندرضوي، اهميت توجه به ســرمايه گذاري اجتماعي را اين گونه 
تشــریح کــرد: بــه نظــر مي رســيد تكنولــوژي بــراي نجــات مــا آمده 
اســت امــا الان در كنــار چاه هــا، درياچــه، رودخانه هــاي خشــك 
و آلوده  مــان نشســته ايم و فكــر مي كنيــم كجــاي كار را اشــتباه 
كرده ايم. وي تاكيد کرد: »تلاش هايي در جهان آغاز شــده تا اين 
تعــادل بيــن ســرمايه گذاري اجتماعــي و تكنولــوژي را برقرار كند تا 
ســرمايه گذاري اجتماعــي را بــه ســطح ســرمايه گذاري تكنولــوژي 
نزديــك كنــد. در نتيجــه همــان طــور كــه امــروز اســتارت اپ ها و 
گروه هــای كوچــك، خلاق و منعطف، موتور حركت تكنولوژي هاي 
نوين هستند،»سرمايه گذاري اجتماعي« نيز مي تواند فرصتي براي 
اجتماعــات كوچــك ايجاد كند كه در آبخوان خود پژوهش كرده و 

اطلاعات لازم را براي كاربست تكنولوژي فراهم كنند.
بهار زندرضوی افزود:»چيزي كه امروز بايد روي آن سرمايه گذاري 
شود، بخش اجتماعي، تشكل هاي غيردولتي و اجتماعات محلي 
اســت. ســرمايه گذاري اجتماعي با آنچه از ســرمايه گذاري بر روي 
اســتارتاپ ها مي شناســيم، متفــاوت اســت. يعني ابتــدا بايد روي 
پژوهــش اجتماعــات )مبتنــي بــر آبريــز( كوچــك، توانايــي تحليل، 
برنامه ريزي و آموزش كار شود تا اجتماعات كوچك )سازمان هاي 
غيردولتــي مبتنــي بــر اجتماعــات محلــي( بتواند اطلاعــات لازم از 
منطقــه خــود را در كنــار راه حل هــای تكنولوژيــك موردنيــاز خــود 

بيابند«.
محلــي  توانمنــدي  روي  بــر  كــه  یــادآور شد:»شــركت هايي  وی   
سرمايه گذاري مي كنند مي توانند همانند پلي براي جذب استارتاپ 
بــه نيازهــاي تكنولوژيــك جوامــع محلــي باشــند. با ايــن امتياز كه 
اجتماعات محلي با انجام پژوهش مشاركتي قادر به ارائه اطلاعات 
دقيق منطقه اي خود خواهند بود. اين درست آن چيزي است كه 
در دهــه چهــل از آن محــروم بوديــم و بــه اينجــا رســيديم. با انجام 
چنيــن اقدامــي اطلاعــات دقيــق بــراي برنامه ريــزي، پيش بينــي و 
سرمايه گذاري تكنولوژيك براي  استارتاپ ها فراهم مي شود و با 
چنين پيش شــرطي مي توانيم اميدوار باشــيم خلاقيت بشــر ما را 
نجات خواهد داد و سرمايه گذاري پر سودي در انتظار سرمايه گذار 

كرماني خواهد بود«.

 مک  ول وهم،  مک  تگآعه ع مان ررطقه ول وهم و راا سهن ایمان ارضه کمهند

تفاهم نامه همکاری سه جانبه ریلی

جمهوری اســلامی ایران، شــرکت گل گهر و شرکت توسعه، تفاهم نامه  احداث خطوط فرعی ریلی بین شــرکت راه آهن 

عمران و مدیریت منطقه گل گهر منعقد شد.
در آیینــی کــه بــا حضــور دکتر صالحــی، مدیرعامل شــرکت 
راه آهن جمهوری اسلامی ایران، مهندس عتیقی مدیرعامل 
شرکت معدنی و صنعتی گل گهر و مهندس آرش مدیرعامل 
شرکت توسعه، عمران و مدیریت منطقه گل گهر در محل 
دفتر مرکزی راه آهن جمهوری اسلامی برگزار شد، تفاهم نامه  

احداث خطوط فرعی ریلی به امضا رسید.
بــا احــداث خطوط فرعی ریلی بــه طول تقریبی ۹۲ کیلومتر 
و نیــز احــداث ایســتگاه شــانتینگ یــارد و اتصــال واحدهای 
صنعتــی و معدنــی منطقــه گل گهر به شــبکه ریلی شــامل؛ 
شرکت مجتمع جهان فولاد سیرجان، سایت تخلیه و بارگیری 
)انباشت و برداشت(، شرکت توسعه آهن و فولاد گل گهر، 
شــرکت فولاد ســیرجان ایرانیان، کارخانجات گندله سازی و 
کنســانتره گل گهر و شــرکت ســنگ آهن گهرزمین، در افق 
طرح، حدود 1۸ میلیون تن بار به شبکه ریلی کشور افزوده 

خواهد شد.
بنــا بــه گزارش روابط عمومی گل گهر، پیش بینی می شــود 
بــا تکمیــل ایــن طــرح، منافعی حــدود ۲۴۰۰۰ میلیــارد ریال 
ســالانه بــا کاهــش هزینه هــای حمــل و نقــل، صرفه جویــی 
ســوخت، کاهش تصادفات و آلاینده های زیســت محیطی، 

عاید کشور شود.


